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اقتصاداقتصاد
»فرهیختگان«دربارهوضعیتزیرمجموعههایوزارتارتباطاتگزارشمیدهد

کاش فرافکنی هم فیلتر بود
در روزهای گذشـــته نامه  ای از سوی سازمان تنظیم ارتباطات و 

مقررات رادیویی خطاب به شرکت مخابرات منتشر شد که در آن 

آمده بود، رگولاتوری حوزه ارتباطات درخواست شرکت مخابرات 

ایران مبنی بر تمدید اعتبـــار پروانه را امکان پذیر نمی داند. روز 

گذشته نیز وزیر در حاشیه نشست هیات دولت آب پاکی را روی 

دست خبرنگاران ریخت و گفت فیلترینگ، خارج از چهارچوب 

تصمیم گیری دولت بوده و بازنگری در سیاســـت ها و مصادیق 

فیلترینگ یکی از خواســـته های رئیس جمهـــور از دبیر جدید 

شورای عالی فضای مجازی است. زارع پور در ادامه برخلاف سه 

ماه پیش که مدعی بود سرعت اینترنت کشور طی دو سال اخیر 

به طور قابل توجهی افزایش یافته، گفت مقصر کندی اینترنت 

شرکت های ارائه دهنده خدمات و ازجمله شرکت مخابرات ایران 

اســـت که سال ها وظایف خود را به درستی انجام نداده و شبکه 

اشباع شده اســـت. فعالان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

معتقدند فارغ از اینکه زارع پور هیچ گاه مسئولیت فیلترینگ و 

ســـرعت اینترنت را نپذیرفته، انتشار نامه اخیر و رسانه ای کردن 

دعواهای فنی و تخصصی در این شـــرایط، در کنار مقصر جلوه 

دادن شـــرکت های ارائه دهنده خدمات، شاید معنی خاصی 

داشته باشد. اما تناقضات مدیریتی وزیر ارتباطات تمامی ندارد. 

وی درحالی مرتبا اعلام می کند که تا پایان دولت سیزدهم 20 

میلیون پورت فیبر نوری باید ایجاد شود و البته مدعی است 8 تا 

10 میلیون آن امسال اجرایی خواهد شد، اما آمارها نشان می دهد 

از بهمن 1400 تاکنون 3.2 میلیون پورت فیبر نوری در کشور 

ایجاد شده است. به عبارتی، طی 16 ماه حدود 16 درصد از برنامه 

اجرایی شده است. همچنین بررسی آمارهای بین المللی توسعه 

فیبر نوری در جهان نشان می دهد انتظارات وزیر با واقعیت های 

میدانی از زمین تا آسمان فاصله دارد. 

داستانازکجاشروعشد؟

11 تیرماه بود که نامه ای رســـمی از سازمان تنظیم ارتباطات و 

مقررات رادیویی به عنوان رگولاتوری حوزه ارتباطات، خطاب به 

شرکت مخابرات منتشر شد. رگولاتوری درخواست این شرکت 

مبنی بر تمدید اعتبـــار پروانه »ارائه خدمات تلفن همراه، تلفن 

ثابت و ارتباطات داده ها« را امکان پذیر ندانسته است. در متن این 

نامه علت این رد  درخواست »عدم انجام مفاد مصوبات کمیسیون 

و تعهدات پروانه یاد شـــده اعم از اجرای مصوبه بیت اســـتریم، 

ارائه به روز تلفن و دیتا در شـــهرها، ارائه خدمات به روستاهای 

قطع ارتباط شده، پرداخت و تعیین تکلیف تعهدات مالی )تسهیم 

درآمـــد، جرایم و نامبرینگ( راهیابی کدهـــای خدماتی، رانژه 

برای ســـایر اپراتورها، تامین الزامات نظارتی و ایجاد دسترسی 

بر خط، تفکیک ترافیک و خروج از PCM، شکایت ثبت شده در 

سامانه 195، ایجاد مشکلات ارائه خدمات فضا و پاور برای سایر 

اپراتورها و تبدیل وضعیت ایثارگران« اعلام شده است. همچنین 

در نامه ســـازمان تنظیم ارتباطات و مقـــررات رادیویی علاوه بر 

اینکه گفته شـــده تمدید پروانه این شرکت امکان پذیر نیست، 

در ادامه گفته شـــده مطابق بند »د« ماده 19.2.4 موافقت نامه 

پروانه صدرالاشاره با قیمت، کارشناسی ظرفیت شده و تجهیزات 

مربوطه را به ارائه کننده خدمات مخابراتی جایگزین که سازمان 

معرفی می کند، انتقال دهید. 

پیگیریدغدغههایوزیردرکفجامعه!

برخـــی از فعالان حـــوزه مخابرات می گویند انتشـــار این نامه 

نشان داد سازمان تنظیم ارتباطات و مقررات رادیویی به عنوان 

رگولاتـــوری حوزه ارتباطات اگر قصد حل مشـــکلات مذکور را 

داشت نباید این مباحث فنی وارد کف جامعه می شد؛ چراکه این 

موضوعات بیشتر از آنکه اقتدار وزیر و رگولاتوری حوزه ارتباطات 

را بـــه نمایش بگذارد، عملا باعث افزایش نگرانی ها درخصوص 

فعالیت بزرگ ترین شرکت اپراتور کشور شده و پیگیری دعواهای 

خانوادگی دســـتگاه های اجرایی در این شـــرایط که اینترنت با 

محدودیت های زیادی همراه شده، قدری عجیب است و جای 

تأمل دارد. به اعتقاد فعـــالان حوزه فناوری اطلاعات، این نامه 

بیش از آنکه اقتدار رگولاتوری را به رخ اپراتورها بکشد، حکایت از 

چندصدایی در مدیریت حوزه فناوری اطلاعات و وزارت ارتباطات 

دارد؛ موضوعی که اقتدار و مدیریت وزیر را نیز زیر سوال می برد. 

پیشـــنهاد فعالان حوزه فناوری ارتباطات این اســـت که وزیر به 

جای کشـــاندن این موضوعات به کف جامعه و رسانه، موضوع 

را از طریق گفت وگوهای کارشناسی حل کند؛ چراکه در شرایط 

فعلی که مردم و کســـب وکارها از سرعت اینترنت و حجم بالای 

فیلترینگ شاکی هستند، کشاندن این دعواها به کف جامعه 

اقدام مخاطره آمیزی است. 

پاسخمخابراتبهرگولاتوری:تخلفنکردیم

با توجه به اینکه شرکت مخابرات شرکت بورسی است، از ابتدای 

انتشار نامه رســـمی رگولاتوری به این شرکت، طبیعی بود که 

مخابرات در این خصوص شفاف سازی کند. نگاهی به سامانه 

کدال نشان می دهد این شرکت روز 14 تیرماه و پس از نامه اداره 

نظارت بر ناشران سازمان بورس در کدال اطلاعیه منتشر کرده 

اســـت. در نامه مخابرات که در سامانه کدال منتشر شده آمده 

است: 1- مطابق بند 2-3 موافقتنامه، پروانه شرکت مخابرات ایران 

یک سال قبل از پایان اعتبار 15 ساله نسبت به درخواست تمدید 

پروانه فعلی اقدام نموده و متعاقب آن سازمان تنظیم مقررات و 

ارتباطـــات رادیویی طی نامه مورخ 21 آذرماه 1401 اراده خود 

را مبنی بر تمدید پروانه اعلام داشـــته است. 2- سازمان تنظیم 

مقررات و ارتباطات رادیویی طی آگهی روزنامه رســـمی مورخ 3 

دی ماه 1401 تصمیم خود را مبنی بر تمدید موافقتنامه پروانه 

شرکت مخابرات ایران اعلام داشته است. 3- با عنایت به بند »ج« 

ماده 2-3 موافقتنامه پروانه شرکت مخابرات ایران در صورت بروز 

نقض عمده محرز قطعی توسط شرکت مخابرات ایران سازمان 

تنظیم مقررات می تواند نسبت به لغو یا عدم تمدید پروانه اقدام 

نماید، این در حالی اســـت کـــه از ابتدای صدور پروانه تاکنون 

هیچ گونه نقض عمده شـــرایط موافقتنامه پروانه توسط دارنده 

پروانه از ســـوی سازمان تنظیم مقررات به طور قطعی احراز و به 

این شرکت ابلاغ نشده است. 

هدفگذاریغیرواقعیبرایفیبرنوری

یکی از برنامه های وزیر ارتباطات، برنامه پوشش 80 درصدی شبکه 

فیبرنوری به منازل و کسب وکارها تا پایان دولت بوده است. گرچه 

توسعه فیبر نوری و پرداختن به اصل موضوع قابل تقدیر است اما 

به باور کارشناسان، اجرایی نبودن ایجاد پوشش 20 میلیون پورت 

فیبرنوری تا پایان دولت سیزدهم نشان می دهد وزیر با موضوعات 

فنی و اجرایی توسعه فیبر نوری کاملا بیگانه است. 

اما اصل ماجرا چیســـت؟ ماجرا این اســـت که براساس مصوبه 

کمیسیون تنظیم مقررات به منظور پوشش 80 درصدی دسترسی 

پهن باند ثابت خانوارها بر اســـاس اهداف عملیاتی طرح کلان 

و معماری شبکه ملی اطلاعات، برنامه توسعه شبکه دسترسی 

مبتنی بر فیبرنوری، یکی از پروژه های اولویت دار وزارت ارتباطات 

و فناوری اطلاعات به حســـاب می آید. طبق سند منتشرشده و 

تصمیمات اتخاذشده از سوی این وزارتخانه، ایجاد پوشش 20 

میلیون پورت فیبرنوری تا پایان دولت سیزدهم برای این پروژه، 

تعیین و طرح ریزی شده که طبعا سهم قابل توجهی از آن منجر 

به ایجاد دسترسی و پورت فعال خواهد شد. 

19 اردیبهشت 1402 وزیر ارتباطات امسال را سال بزرگی برای 

فیبر نوری توصیف کرد و از هدف گذاری ایجاد 8 تا 10 میلیون 

پوشش فیبر در کشور خبر داد. عیسی زارع پور با حضور در برنامه 

گفت وگوی ویژه خبری شـــبکه دو تلویزیون گفت: »اولش که ما 

می گفتیم 20 میلیون پوشش، خیلی ها می گفتند این نشدنی 

اســـت اما الان با اقداماتی کـــه دولت کرده، مقدمات و الزامات 

کار فراهم شده است. امسال سال بزرگی برای این پروژه است. 

هدف گذاری این است که 8 تا 10 میلیون خانوار را تحت پوشش 

قرار دهیم. تا الان حدود 2.8 میلیون خانوار تحت پوشش است. 

هفته بعد 3 میلیون خانوار در روز جهانی مخابرات تحت پوشش 

قرار می گیرند.« طبق بررسی ها، آمار عملکرد پروژه اتصال خانوارها 

به اینترنت برمبنای فیبر نوری در وب سایت iranfttx درج می شود. 

نگاهی به آمارها این وب سایت نشان می دهد از زمان شروع این 

پروژه در بهمن سال 1400 تا  روزهای گذشته 3 میلیون و 243 

هزار خانوار تحت پوشش این سرویس قرار گرفته اند و هم اکنون 

تعداد 422 هزار کاربر از سرویس VDSL و فیبر نوری در کشور 

استفاده می کنند. با احتساب ایجاد 20 میلیون پورت فیبرنوری 

هدف گذاری تا پایان دولت ســـیزدهم، تاکنون 16.2 درصد از 

این پروژه عملیاتی شده است. به عبارتی، طی 16 ماه از شروع 

این پروژه، پیشـــرفت کار 16 درصد بوده است. این آمارها بدین 

معنی اســـت که ماهانه حدود 203 هزار خانوار تحت پوشش 

پروژه فیبر نوری قرار گرفته اند که این آمار و ارقام با هدف گذاری 

تحت پوشش قرار دادن 8 تا 10 میلیون خانوار در سال 1402 

که از سوی وزیر ارتباطات به عنوان کار بزرگ یادشده، تفاوتی از 

زمین تا آسمان دارد. 

آمارهایبینالمللیخلافاظهاراتوزیر

آبان سال گذشته بود که یک کارشناس حوزه فناوری اطلاعات 

در مصاحبه ای با روزنامه جوان اظهارات بسیار تندی درمورد وزیر 

ارتباطات به کار برد. این کارشناس حوزه فناوری اطلاعات درباره 

وعده وزیر ارتباطات برای 20میلیون پورت فیبرنوری گفته بود: »روز 

اول باید می گفتیم آقای وزیر شما بر چه مبنایی می گویی به 20 

میلیون پورت FTTH نیاز است؟ مبنای خودت را بگو. یا نمی دانی 

پورت چیست یا نمی دانی 20 میلیون چه مقدار است! کجای دنیا 

چنین سرویسی دارد؟ شما دارید درمورد کشوری که کوچک تر 

از یکی از استان های کوچک ماست صحبت می کنی یا درباره 

 ADSL کشـــورهای صاحب فناوری؟ فرانسه 60 میلیون پورت

دارد، به سمت FTTH هم حرکت کرده  است و 10 تا 12 درصد 

سرویس FTTH دارد. ما کلا با 10 میلیون کاربر می خواهیم به 

20 میلیون FTTH برسیم. فقط با گفتن که اتفاقی نمی افتد. 

می گویند پنج تا قورباغه در اســـتخر بودند، یکی از آنها تصمیم 

گرفت به بیرون بپرد، حالا چندتا قورباغه در اســـتخر هستند؟ 

همچنان پنج قورباغه، چون او فقط تصمیم گرفته  است، نپرید! 

الان هم وزارت ارتباطات نشسته پشت درهای بسته و برای خودش 

تصمیم گرفته، قواعدی هم که می گذارد با قواعد بازار همخوانی 

ندارد.« اما بررسی آمارهای بین المللی هم نشان می دهد ظاهرا یا 

وزیر با آمار و ارقام بیگانه است یا اینکه وی از اسراری خبر دارد که 

کارشناسنان با آن بیگانه هستند.  طبق آخرین آمارهای ارائه شده 

از سوی سازمان همکاری اقتصادی و توسعه )OECD( در بین 37  

عضو این سازمان که اغلب شامل کشورهای توسعه یافته هستند، 

گرچه در کشورهای کره جنوبی، ژاپن، اسپانیا، سوئد، لیتوانی، 

ایســـلند و لتونی حدود 70 تا 87 درصد جمعیت تحت پوشش 

)پوشش با دریافت اشتراک متفاوت است( فیبر نوری قرار گرفته اند 

اما میانگین پوشش فیبر نوری، نزدیک به 36 درصد بوده است. 

یونـــان با کمتر از نیم درصـــد، بلژیک با 4 درصد، اتریش با 6.2 

درصد، آلمان با 8.1 درصد، انگلیس با 8.6 درصد، ایتالیا با 16.4 

درصد، جمهوری چک و آمریکا با 20 درصد و کشورهای کلمبیا 

و استرالیا و کانادا و سوئیس نیز بین 23 تا 26 درصد، کمترین 

مقدار پوشش فیبر نوری را تا ژوئن 2022 )آخرین آمار رسمی( 

دارند. البته در همین مدت درصد پوشش فیبر نوری برای مثال 

در آلمـــان 23.6 درصد، در یونـــان 29.7 درصد، در جمهوری 

چک 36.8 درصد، در اتریش 38.8 درصد و در انگلســـتان 42 

درصد بوده است.  همچنین براساس آمارهای شورای اختصاصی

FTTH  اتحادیه اروپا، بیش از 50 درصد جمعیت اروپا در حال 

استفاده از اینترنت خانگی بر پایه فیبر نوری هستند و این شورا 

پیش بینی می کند تا 5 سال آینده این رقم به 70 درصد افزایش 

پیدا کند. نکته قابل تاملی که در آمارهای شـــورای اختصاصی

FTTH  اتحادیه اروپا آمده اســـت اینکه، تا سال 2013 حدود 

15.6 درصد از اتحادیه تحت پوشـــش فیبر نوری بوده که این 

میزان تا ســـال 2016 به 25.2 درصد، تا سال 2019 به 37.8 

درصد و تا اوایل ســـال 2022 به 50 درصد رسیده است.  آمارها 

نشان می دهد با در نظر گرفتن انگلستان، در اتحادیه اروپا پوشش 

فیبر نوری در سال 2012 حدود 26 میلیون خانوار و خانوارهای 

متصل به فیبر نوری 6 میلیون نفر بوده است. این میزان تا انتهای 

سال 2022 به ترتیب به 118 میلیون خانوار تحت پوشش و 75 

میلیون خانوار متصل به فیبر نوری است. به عبارت دیگر، طی 

10 سال اخیر سالانه 9.2 میلیون خانوار در کل اتحادیه اروپا و 

انگلستان تحت پوشش فیبر نوری قرار گرفته و در همین مدت 

نیز ســـالانه 6.9 میلیون خانوار در این 28 کشور به فیبر نوری 

متصل شده اند. براســـاس برآوردها، تا سال 2026 در کل 28 

کشور 197 میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار خواهند 

گرفت و 135 میلیون خانوار تا 2026 قادر خواهند بود از اینترنت 

فیبر نوری استفاده کنند. درمجموع با در نظر گرفتن انگلستان، 

مجموع پوشش 28 کشور اروپایی تا ابتدای سال 2023 به 55.1 

درصد رسیده است.  درمجموع، نگاهی به آمارهای بین المللی و به 

ویژه وضعیت کشورهای پیشرو نشان می دهد، گرچه توسعه فیبر 

نوری اقدامی مهم و ضروری برای کشور است اما هدف گذاری 

غیرواقعی وزیر ارتباطات موضوعی اســـت که مورد انتقاد جدی 

کارشناسان حوزه فناوری اطلاعات قرار گرفته و آنان می گویند 

این هدف گذاری بیش از آنکه امری قابل تحقق باشـــد، به یک 

ابزار فشـــار وزارت ارتباطات به شرکت های ارائه دهنده خدمات 

مخابراتی تبدیل شده است و ضروری است وزیر محترم سوابق 

تجربی و تجربیات بین المللی توسعه فیبر نوری با این سرعت را 

برای کارشناسان و پژوهشگران تشریح کند تا مشخص شود این 

هدف گذاری چندان هم غیرواقعی نبوده است. 

یکوزیرباهزارانانکار!

روز گذشته عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 

حاشیه نشست هیات دولت با تاکید بر اینکه فیلترینگ خارج از 

چهارچوب تصمیم گیری دولت است، گفت: »کمیته ای )تعیین 

مصادیق محتوای مجرمانه( که در این زمینه وجود دارد، دولت 

ســـهم عمده را در آن ندارد. بازنگری در سیاست ها و مصادیق 

فیلترینگ یکی از خواســـته های رئیس جمهـــور از دبیر جدید 

شورای عالی فضای مجازی بوده که در حکم انتصاب ایشان آمده 

است.« زارع پور در ادامه می گوید بخشی از گلایه های مردم درباره 

کندی اینترنت، به ســـرویس ها و سایت هایی بازمی گردد که به 

اعتقاد او، بلاوجه بسته شده اند: »بارها به عنوان مثال گوگل پلی را 

عرض کردم. همچنین بازی ها یا سرویس های پرکاربردی مسدود 

شـــده اند که باید در این کارگروه بررسی شود؛ چراکه بخشی از 

نارضایتی مردم به این امر بازمی گردد.« وی تاکید کرد در رابطه 

با شـــبکه های اجتماعی و پیام رسان های مسدودشده، وزارت 

ارتباطات همچنان تابع مراجع بالادستی است: »پذیرش قوانین 

جمهوری اسلامی و رعایت آنها همچنان برای این پلتفرم ها مطرح 

اســـت، اما به اعتقاد ما در بعضی سرویس ها و خدمات می شود 

تجدید نظر کرد که از عهده وزارت ارتباطات و دولت خارج است.« 

وزیر ارتباطات ابراز امیدواری کرد که مرکز ملی فضای مجازی در 

راستای کارگروه بررسی کندی اینترنت، در حوزه رفع فیلتر هم 

نقش آفرینی داشته باشد: »که ما اثراتش را برای کاهش نارضایتی 

مردم و افزایش سرعت کیفیت و اینترنت داشته باشیم.« انکارها و 

فرافکنی های وزیر تمامی نداشت و وی درنهایت بخش دیگری از 

نارضایتی ها از کندی اینترنت را متوجه برخی شرکت ها همچون 

مخابرات دانست که مأموریت خود را به درستی انجام نداده اند: 

»متاسفانه شرکتی همچون مخابرات ایران که این روزها بحثش 

نیز هست، در لایه تجمیع و شبکه داخلی شهرها و استان ها طی 

سالیان گذشته وظایف خود را به درستی انجام نداده و شبکه اشباع  

شـــده و در برخی ساعات نیز مشکلاتی مخصوصا برای برخی 

استان ها ایجاد کرده است.« این اظهارات وزیر درحالی است که 

وی در تاریخ 3 دی 1401 در تلویزیون گفت: »اختلال در کیفیت 

اینترنت به دلیل استفاده از فیلترشکن ها است.« همچنین زارع پور 

در تاریخ 15 فروردین 1402 با تکذیب کاهش سرعت اینترنت و 

کندی آن گفته بود: »بارها اعلام کردم که تند و کند بودن اینترنت 

باید معیار داشته باشد. سایت اسپیدست یکی از معیارهاست که 

هر ماه سرعت اینترنت کشورها را مقایسه می کند. سال گذشته 

رتبه ایران 80 بوده و درحال حاضر رتبه ما 61 است که حدود 20 

پله ارتقا پیدا کرده است. سرعت اینترنت حدود 60 درصد نسبت 

به اسفند سال 1399 گذشته افزایش پیدا کرده است. در ابتدای 

دولت سیزدهم هم این سرعت 21 بود اما الان در مقایسه با ماه های 

گذشته روند افزایشی بوده است. البته در حوزه ارتباطات ثابت 

وضع مان خوب نیست اما در این یک سال وضع بهتر شده، اگرچه 

این سرعت شایسته مردم ما نیست و در حوزه اینترنت ثابت خیلی 

فاصله داریم.«  به نظر می رسد نام بردن وزیر از مخابرات ایران در 

شرایط کنونی به جز فرافکنی و فرار از مسئولیت، معنی خاصی هم 

دارد و این اظهارات وزیر شاید بی ارتباط با نامه اخیر )عدم تمدید 

پروانه شرکت مخابرات( نباشد. هرچه باشد، حالا وزیر ارتباطات 

در بین مردم به رکورددار انکار مسئولیت تبدیل شده و اگر هم در 

ماه های بعد، زارع پور گوشی های موبایل را مقصر کاهش سرعت 

اینترنت اعلام کرد، نباید تعجب کنیم.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

اخبار کوتاه

رکورد مصرف برق در کشور شکسته شد
مدیرعامل شرکت توانیر می گوید روز سه شنبه رکورد مصرف برق کشور طی 
سال جاری شکسته شد. به گزارش تسنیم، وی افزود: »با توجه به وضعیت 
دمایی حاکم بر کشور، رکوردها پی درپی شکسته می شوند، به طوری که 
دیروز رکورد مصرف برق در کشور طی سال جاری شکسته شد و به 69 هزار 
400 مگاوات رسید.« مدیرعامل توانیر خاطرنشان کرد: »با توجه به پایداری 
هوا و تداوم گرما در سراسر کشور، احتمالا امروز میزان مصرف از روز گذشته 
بیشتر شده و رکورد جدیدی به ثبت برسد.« کردی با اشاره به برگزاری آزمون 
سراسری در روزهای جاری، تامین برق حوزه های برگزاری آزمون را از واجبات 
کار صنعت برق اعلام کرد و با تاکید بر اینکه همه گروه های عملیاتی ما در 
وضعیت آماده باش کامل و ویژه مشغول خدمت رسانی هستند، از عموم 
مشترکان درخواست کرد تا همچون گذشته با اعمال روش های مدیریت 
مصرف برق از جمله تنظیم دمای کولرهای گازی روی 24 درجه، صنعت 
برق را در راه تداوم خدمت رسانی مطلوب به هموطنان به ویژه طی این دو روز 

حساس برگزاری کنکور سراسری یاری کنند. 

وضعیت حوزه صنعت
در لایحه برنامه هفتم توسعه 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، در گزارشی با عنوان »بررسی لایحه 
برنامه هفتم توسعه )15(: حوزه صنعت« به بررسی وضعیت حوزه صنعت در 
لایحه برنامه هفتم توسعه پرداخته است. در این گزارش آمده است: تدوین 
برنامه های پنج ساله توسعه از جمله فرصت های دولت برای توجه به روندهای 
میان مدت و بلندمدت و سیاستگذاری برای تاثیرگذاری بر این روندهاست. 
اگرچه ارائه لایحه برنامه هفتم توسعه پس از دو سال تأخیر انجام شده، اما 
فرصت مغتنمی برای تنظیم سیاست ها و جهت گیری های میان مدت کشور 
هم در سطح کلان و هم در سطوح بخشی است. این گزارش با اشاره به جایگاه 
ویژه برنامه ریزی توسعه بخش صنعت در برنامه های بخشی، تصریح کرده 
دستیابی به اهدافی نظیر تقویت ظرفیت های تولید، تسریع رشد اقتصادی، 
افزایش تنوع یابی و عمق بخشی به تولید و صادرات، بهبود اشتغال مولد، 
تقویت بنیه دفاعی و امنیتی و حتی جلوگیری از آسیب های ناشی از بیکاری 
و اشتغال ناقص و... همگی با توسعه صنعتی و به ویژه توسعه بخش صنعت 
گره خورده است. این در حالی است که در طول دو برنامه توسعه گذشته، از 
نظر ارزش افزوده سهم صنعت به حدود 13 درصد اقتصاد کشور )به قیمت 

ثابت سال 1390( کاهش یافته است. 
طبق ارزیابی عملکرد برنامه ششم توسعه در بخش صنعت تنها حدود 10 درصد 
احکام برنامه ششم توسعه در این بخش عملکرد اثربخش داشته که شاید حتی 
بتوان گفت که اگر برنامه هم تدوین نمی شد، این میزان از تغییرات به هرحال 
در طول زمان رخ می داد. این گزارش عمده دلایل عدم موفقیت احکام برنامه 
ششم در بخش صنعت را ایرادهایی ناشی از قانونگذاری و هدف گذاری 
نامناسب، فقدان رویکرد آینده پژوهی، اعمال تحریم، موانع محیطی، جهش 
نرخ ارز، تخصیص ناکافی و تأخیر در تخصیص اعتبارات پیش بینی شده، 
عدم بازار رقابتی برخی تولیدات کشور، تأخیر در تدوین آیین نامه ها و معطل 
ماندن اقدام های لازم، نبود شاخص های مشخص برای ارزیابی برخی احکام 
و ضمانت اجرا می داند.  در لایحه برنامه هفتم به  مانند دوره قبل تحقق رشد 
8 درصدی برای کل اقتصاد هدف گذاری شده است. سهم بخش صنعت 
در تحقق این رشد دستیابی به رشد متوسط سالیانه 5.8 درصد در مقایسه 
با رقم مشابه در دوره قبل معادل 3.9 درصد است. با بررسی لایحه در بخش 
صنعت می توان مشاهده کرد که از جمله مهم ترین نقاط قوت لایحه اخیر 
توجه به »ساماندهی مجوزهای صنعتی با ملاحظه ظرفیت تولید«، »مقابله با 
خام فروشی«، »کاهش سوداگری زمین در محدوده شهرک ها« و »جلوگیری 
از توقف تولید در فرآیند دادرسی قضایی« است.  این گزارش مهم ترین ضعف 
این سند را فقدان مدل نظری برای آن می داند، این فقدان مدل نظری از شکل 
کلی سند یعنی »فصل بندی« تا محتوای احکام این سند قابل ردگیری است. 
مهم ترین نقاط ضعف لایحه در بخش صنعت را می توان »رویکرد توصیه ای و 
ارشادی احکام«، »عدم توجه به مسائل اصلی و موکول کردن حل مسائل به 
آینده«، »هدف گذاری کمی در خصوص صنایع پایه بدون توجه به الزامات«، 
»بی توجهی به توسعه صنعتی مبتنی بر صنایع ساخت محور« و »عدم توجه 
به ظرفیت سازمان های توسعه ای متناسب با مأموریت محوری آنها« دانست. 
ارزیابی این گزارش از احکام مرتبط با بخش صنعت که در فصول مختلف 
برنامه به ویژه در فصل 10 یعنی »طرح های کلان پیشران و زنجیره ارزش« 
ارائه شده اند، نشان می دهد که عمده احکام ارائه شده نه در راستای ایجاد 
چرخش های تحول آفرین بلکه در راستای درخواست های دستگاه های اجرایی 
برای گسترش دامنه اختیارات خود یا تداوم وظایف ذاتی آنها بوده است. در این 
گزارش مواد مرتبط با حوزه صنعت به ترتیب ذکر شده و اظهارنظر کارشناسی 
درباره آن صورت گرفته و همچنین برای تکمیل ارزیابی برنامه هفتم توسعه، 
الزامات توفیق برنامه ریزی بخشی هم مورد توجه قرار گرفته است.  گزارش 
مرکز پژوهش ها با تاکید بر بخش صنعت، ایجاد چرخش های تحول آفرین 
در سه بخش؛ »هدف گیری صنعتی«، »تدوین مأموریت برای سازمان های 
توسعه ای« و »توجه به تامین مالی صنعتی« را مهم ترین توصیه های گزارش 

برای الحاق به برنامه هفتم توسعه می داند. 

برآورد جدید سازمان برنامه و بودجه
نرخ دلار تا عید

براساس مدل سازی جدید سازمان برنامه و بودجه که براساس مفروضات 
فعلی اقتصاد ایران انجام شده است، نرخ ارز در سال 1402 حداکثر 52هزار 
تومان پیش بینی شده است. محمد جعفری، رئیس امور اقتصاد کلان سازمان 
برنامه و بودجه در گفت وگو با تسنیم، درخصوص گزارش غیررسمی سازمان 
برنامه و بودجه که برای سال 1406 پیش بینی های نامتعارف برای نرخ ارز 
مطرح کرده بود، گفت: »این گزارش براساس یک مدل سازی در سال 1399 
انجام شده بود اما باید توجه داشت که این گزارش براساس سناریوی فروش 
200هزاربشکه ای نفت تدوین شده بود و با تغییر این فروض، نتیجه تغییر پیدا 
کرد.« وی با تاکید بر اینکه فرض این گزارش فروش تنها روزانه 200 هزار بشکه 
نفت بود، گفت: »این میزان فروش کمترین رقم فروش نفت طی سال های 
اخیر است که در سال 1399 رخ داد، طبیعتا با تغییر این فروش، پیش بینی ها 
تغییر پیدا خواهد کرد. در زمان حاضر مجموع فروش نفت و میعانات نزدیک 
2 میلیون بشکه در روز است، بنابراین با توجه به این میزان صادرات نفت و 
میعانات گازی پیش بینی ها متفاوت خواهد شد.« رئیس امور اقتصاد کلان 
سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سوالی در مورد پیش بینی های جدید این 
سازمان گفت: »براساس مدل سازی جدیدی که براساس شرایط کنونی انجام 
شده است، نرخ ارز در سال 1402، حداکثر 52 هزار تومان است. خروجی 
مدل تهیه شده نشان می دهد در سال 1406، قیمت ارز یک سوم نرخ گزارش 
قبلی خواهد بود، البته یک ضریب خطای حدود 5درصدی را نیز باید در این 
خصوص در نظر گرفت.« وی گفت: »باید در نظر داشت که این محاسبات 
با ادامه شرایط کنونی تحریم، برای افزایش بهره وری و اجرای الزامات رشد 

8درصدی و مهار تورم انجام شده است.« 

مهدی عبداللهی
دبیر گروه اقتصاد
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